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TALK-SHOW 

 

 Cristina Vasiloiu: Doamnelor şi domnilor, bun găsit la "Euromonitor". În această săptămână, 

aşa cum v-am anunţat, vom discuta despre rolul şi importanţa celor două comisii trimise de 

Parlamentul European să investigheze două subiecte destul de fierbinţi: posibilitatea 

existenţei unor închisori CIA sau a deţinerii unor persoane în stare de detenţie pe teritoriul 

României şi situaţia copiilor instituţionalizaţi. Invitat special la "Euromonitor" este, astă-

seară, doamna senator Norica Nicolai, vicepreşedinta Comisiei de apărare a Senatului 

României. Bună seara, doamnă senator.  

 Norica Nicolai: Bună seara!  

 Cristina Vasiloiu: Mulţumim pentru faptul că aţi venit. Subiectele sunt destul de spinoase, 

aşa cum le-am anunţat.  

 Norica Nicolai: Delicate.  

 Cristina Vasiloiu: Da. Destul de delicate. Dumneavoastră chiar faceţi parte din această 

comisie a Parlamentului României...  

 Norica Nicolai: Eu o conduc.  

 Cristina Vasiloiu: Dumneavoastră o conduceţi.  

 Norica Nicolai: Da.  

 Cristina Vasiloiu: De investigare a ...  

 Norica Nicolai: ... a afirmaţiilor referitoare la existenţa unor centre de detenţie pe teritoriul 

României.  

 Cristina Vasiloiu: Dumneavoastră aţi formulat mult mai diplomat decât am formulat noi, în 

stilul gazetăresc, aţi spus "de investigare a afirmaţiilor".  

 Norica Nicolai: Da. Vreau să vă spun că şi titulatura Comisiei Parlamentului European este 

identică.  

 Cristina Vasiloiu: Am înţeles. Bun. Haideţi să le spunem telespectatorilor noştri, pentru că 

se leagă de subiectul pe care vrem să îl tratăm, întrebarea emisiunii. Stimaţi telespectatori, vă rugăm 

să răspundeţi cu DA sau NU la numărul de telefon de pe ecran, la întrebarea: "România este 

membră a Uniunii Europene, o membră confort II?", pentru că s-au ivit mai multe evenimente în 

ultimul timp şi trebuie să ne dăm seama cam cum suntem trataţi în această nouă calitate pe care o 

vom dobândi de la 1 ianuarie 2007. Înainte de a intra în discuţia propriu-zisă, vă invit să urmărim un 

material făcut de colegii noştri.  

 Reporter: Parlamentul European a trimis în România două comisii: una să ancheteze cazul 

închisorilor CIA, atât de controversat, şi alta cazul adopţiilor...  

 Intervievat: Care a rămas tot aşa...  
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 Reporter: Credeţi că aceste două comisii chiar au venit să ancheteze sau doar au venit să ne 

sperie?  

 Intervievat: Nu. Au venit să se plimbe, domnişoară, pe banii noştri, ai tuturor. Aşa fac. S-au 

făcut că nu găsesc..., că poate..., că să mai revină...  

 Intervievat: Să ne sperie. Eu aşa cred. Nu au ce să ne facă.  

 Intervievat: Eu cred că au venit să ancheteze, că este vorba de o comisie europeană, nu este 

vorbă de o comisie judeţeană.  

 Intervievat: Vor să se plimbe, să ştiţi de la mine asta. Sunt nişte cioflingari şi ăia, cum este 

şi conducerea noastră.  

 Intervievat: Eu cred că încă mai este nevoie să mai fim puţin verificaţi.  

 Intervievat: Cred că au venit să ancheteze, nu ştiu. Cred că da. Suntem dubioşi, până la 

urmă, nu?  

 Intervievat: Poate ca să ne sperie... Cine ştie? Sau poate, într-adevăr, a fost ceea ce s-a 

auzit la televizor.  

 Intervievat: Părea mea este că au venit să ancheteze.  

 Reporter: Credeţi că era cazul cu două luni înainte de aderare?  

 Intervievat: Da. De ce nu? Practic, dacă era cazul sau nu, ei dispun, nu noi. Nu noi i-am 

chemat. Noi trebuie să ne supunem.  

 Intervievat: Vor să mai găsească o chichiţă, pentru că noi trebuie să intrăm în Uniunea 

Europeană.  

 Intervievat: Cred că au venit să ancheteze problema pentru care au fost delegaţi aici şi nu 

cred că vor să ne sperie sau să ne facă rău din moment ce s-a luat decizia ca de la 1 ianuarie 2007 

să fim admişi în Uniunea Europeană.  

 Reporter: Credeţi că era cazul acum, la mai puţin de două luni înainte de aderare?  

 Intervievat: Nu. Tocmai de aceea, că nu era cazul acum să vină să cerceteze. Totdeauna am 

avut probleme noi, şi mai puţin bulgarii decât noi. Cred că mai mult aşa, ca să ne sperie. Dar tot 

intrăm.  

 Cristina Vasiloiu: Doamnelor şi domnilor, la "Euromonitor" - invitat special doamna 

senator Norica Nicolai, vicepreşedinta Comisiei apărare a Senatului României. Doamnă 

senator, aţi văzut ce spun telespectatorii noştri, ce spun oamenii, cum percep existenţa acestor 

comisii trimise de Parlamentul European să investigheze afirmaţiile privind posibilitatea existenţei 

unor închisori CIA pe teritoriul României şi situaţia copiilor instituţionalizaţi.  

 Norica Nicolai: Deci, nu pot să nu le dau dreptate, dar este exclus ca toţi să aibă dreptate. Ca 

atare, sigur, această comisie specială care a fost prezentă la Bucureşti printr-o echipă de şase 

parlamentari, prin preşedinte şi prin raportor, a avut o serie de discuţii cu oficiali români cu privire 

la afirmaţiile făcute în presa europeană, şi nu numai, pentru că scandalul izbucneşte din SUA, a 

centrelor de detenţie sau a posibilelor tranzituri sau extrădări de persoane aflate în detenţie, 

cercetate pentru infracţiuni de terorism. Alte investigaţii nu s-au făcut. Am covenit că le vom 

trimite, în măsura în care legea îmi va permite, o serie de documente relevante şi concluziile pe care 

eu le-am tras, şi dumnealor le-au tras, este că nu sunt probe care să facă sustenabilă o asemenea 

afirmaţie cu privire la România.  

 Cristina Vasiloiu: Doamnă senator, daţi-mi voie să intervin cu un comentariu, pentru că 

acum recunosc că mi-aţi ridicat oarecum la plasă. În ultimul timp, pe mine personal - şi cred că sunt 

în asentimentul cel puţin al colegilor de breaslă -, mă irită teribil afirmaţiile repetate: există indicii 

că s-ar întâmpla nu ştiu ce, dar nu sunt dovezi. Astăzi, de exemplu, a fost povestea, mă rog, 

declaraţia făcută de CNSAS că există indicii că, eu ştiu, Mircea Coşea şi alţii ar fi fost ofiţeri sub 

acoperire...  

 Norica Nicolai: ...ofiţeri acoperiţi, dar nu sunt dovezi.  

 Cristina Vasiloiu: ...dar nu sunt dovezi, că nu ştiu ce. În privinţa închisorilor CIA, există 

indicii că ar fi tranzitat sau că ar fi fost, dar, de fapt, nu sunt dovezi.  



 

 3 

 Norica Nicolai: Există indicii că sunt situaţii de trafic de persoane ...  

 Cristina Vasiloiu: Dar nu sunt dovezi.  

 Norica Nicolai: Acelea nu sunt dovezi...  

 Cristina Vasiloiu: Şi atunci pentru ce este această aruncare cu noroi, pentru că, vorba unui 

telespectator, la 1 ianuarie 2007 vom fi membri cu drepturi depline ai Uniunii Europene, România 

va fi membră cu drepturi depline a Uniunii Europene, o ţară deci care va intra în rândul celorlalte 

26... Bulgaria... 

 Norica Nicolai: Şi, de principiu, va avea aceleaşi reguli, acelaşi respect şi aceleaşi obligaţii 

ca şi celelalte.  

 Cristina Vasiloiu: Exact. Şi atunci, pentru ce să fie această împroşcare sistematică?  

 Norica Nicolai: Am să încerc o explicaţie, fără pretenţia de a fi una care să şi fie cea reală. 

Din păcate, în ultima perioadă competiţia s-a exacerbat.  

 Cristina Vasiloiu: În ce domeniu?  

 Norica Nicolai: În toate domeniile.  

 Cristina Vasiloiu: Şi politic, şi economic?  

 Norica Nicolai: Şi politic, şi economic, şi nu numai în România. Sigur, competiţia noastră 

este de o altă factură; este de o natură balcanică, făcută fără eleganţă şi, dacă vreţi, fără, hai să-i 

spun, "fără parşivenia" subtilităţii unui alt tip de competiţie, care este competiţia globalizare, 

competiţia mondială. Această formulă - "sunt indicii, dar nu sunt dovezi" - îmi aminteşte de 

formulele de tip sovietic, de formulele anilor '50, ale anilor '60, când, pentru a schimba generaţii de 

leadership politic în partidul comunist se spunea "sunt indicii, dar nu sunt dovezi". Şi, ca să-i 

destindem pe telespectatori, am să vă rog să-mi permiteţi să spun o glumă care e absolut exemplară 

pentru situaţia României de astăzi, dar şi pentru ceea ce se întâmplă în general. Se spune că Stalin, 

vrând să-şi timoreze adversarii, l-a chemat la el pe Kaganovici, care era secretar al Comitetului 

Central, şi i-a spus că "se vorbeşte" în Comitetul Central că el ar fi evreu. La care Kaganovici îi 

răspunde: "tovarăşul Stalin, dar eu am declarat lucrul ăsta; e o certitudine". "Nu mă interesează, se 

vorbeşte". Al doilea chemat este Molotov, care era ministru de externe, şi Stalin îi spune: "se spune 

că de fiecare dată când părăseşti teritoriul ţării pactizezi cu duşmanul şi trădezi la duşman. 

"Tovarăşul Stalin, eu tot timpul raportez ce se întâmplă afară" - apropo de ofiţer acoperit şi 

informator. "Nu mă interesează, se spune". Şi ultimul chemat este Beria, care era şeful Securităţii 

statului, şi căruia Stalin îi spune că în Comitetul Central se spune că Beria vrea să-i ia locul. Beria, 

sigur, declină această ipoteză, explică că el este cel care l-a susţinut să ajungă în funcţie - a se vedea 

rolul serviciilor secrete în promovarea liderilor politici... După ce pleacă Beria...  

 Cristina Vasiloiu: Dumneavoastră aţi spus-o...  

 Norica Nicolai: După ce pleacă Beria, Stalin îi spune secretarei: ei, şi acum putem fuma o 

ţigară, pentru că am creat o bună atmosferă de lucru. Deci, "se spune" tot timpul în practica 

discursurilor, din păcate, că ar exista indicii care să decredibilizeze o ţară, care să o facă să fie 

timorată în faţa unor decizii... Aceasta este o formă de presiune, pe care noi, dacă am fi avut 

rigoarea respectului pentru conceptele democratice, am fi pus-o pe masă ca tip de atitudine imediat.  

 Cristina Vasiloiu: Mă bucur că aţi ridicat problema aceasta, pentru că nu vă ascund că 

săptămâna trecută m-am întâlnit cu unii dintre membrii celor două comisii care au venit în România 

- mă refer la parlamentarii europeni - şi vroiam să vă spun că afirmaţia generală pe care am întâlnit-

o a fost aceasta: nu înţelegem de ce oficialităţile române nu au o verticalitate mai mare, să-şi 

impună punctul de vedere şi să nu lase să fie alegaţii, să fie afirmaţii nefondate.  

 Norica Nicolai: Tu ştii că verticalitatea oficialităţilor în această ţară nu e punctul forte al 

acestei ţări. Şi nu de ieri, de azi... Avem o tradiţie istorică în a avea o anume condescendenţă, să-i 

spun, ca să folosesc un termen elegant, deşi ar trebui folosit unul mult mai rău. Nu e punctul nostru 

forte. Eu am avut o discuţie destul de..., hai să-i zecem neprincipială cu colegii mei europeni, care 

mi-au reproşat că după declaraţia preşedintelui Bush, în care recunoştea că au existat centre de 
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detenţie în Europa Centrală şi de Est, am fi avut posibilitatea să verificăm bordul avioanelor pentru 

a vedea dacă există în interior persoane aflate în detenţie.  

 Cristina Vasiloiu: Vă referiţi la avioanele care au ....  

 Norica Nicolai: ...care au tranzitat, care erau toate avioane civile sau comerciale....  

 Cristina Vasiloiu: Şi care au tranzitat teritoriul României...  

 Norica Nicolai: Aterizat, decolat pe teritoriul României... Şi i-am explicat domnului Fava că 

domnul Bush nu e izvor de drept şi nu ţine loc de convenţie internaţională. Oricât de mare respect 

am avea pentru SUA, există o ordine de drept internaţională pe care trebuie să o respectăm, pentru 

că, altfel... de la Uniunea Europeană şi spunem: dacă domnul Bush a spus chestiunea asta, e posibil 

să fie şi aşa. Atâta vreme cât o structură politică are nişte reguli, cred că avem obligaţia, şi români, 

şi europeni, să le respectăm. Deci, din punctul meu de vedere, Convenţia de la Chicago îmi interzice 

să verific bordul avioanelor; cele care erau încriminate a fi fost operate de CIA erau în 2003-2004 - 

domnul Bush a recunoscut în 2006. Şi eu nu ştiu ce o mai spune în 2008, că poate dă o explicaţie 

despre răpirile de cetăţeni arabi de pe teritoriul Italiei şi al Germaniei, pentru că despre asta nu 

vorbim. Noi avem un dublu standard, pe principiul lui Zdreanţă, că vrem egalitate, dar nu pentru 

căţei. Cam aşa stau lucrurile. Deci, atunci când investigăm o chestiune, s-o investigăm cu 

bunăcredinţă şi după standarde convenite, care, în această materie, sunt regulile de drept şi nimic 

altceva. Eu nu-mi pot permite, nici ca jurist, nici ca om politc, să fac afirmaţii de genul "se spune" 

sau "există indicii". 

 Cristina Vasiloiu: Realitatea, prin umare, ca să recapitulăm puţin pentru telespectatori, este 

că au fost avioane care au tranzitat România...  

 Norica Nicolai: Categoric. Au tranzitat România, au aterizat, au decolat. Din tot ce-am 

investigat, s-a confirmat faptul că marea majoritate au fost pe teritoriul nostru pentru escale tehnice, 

au alimentat şi, sigur, au fost şi persoane la bord. Ştim cine sunt aceste persoane şi, din verificările 

noastre, nu erau nici un caz persoane aflate în detenţie.  

 Cristina Vasiloiu: Deci, încă o dată, nu a existat vreo situaţie în care persoane aflate 

temporar în stare de detenţie să se fi oprit pe teritoriul României şi să stea la nivel de zile, 

săptămâni...  

 Norica Nicolai: Categoric, nu. Până la acest moment exclud această ipoteză, din verificările 

pe care le-am făcut. Sigur, e adevărat, am făcut o verificare relativ discretă, pentru că nu operăm cu 

documente care să fie făcute publice, cu informaţii de interes public. Sunt o serie de documente 

internaţionale care ne obligă la o anume discreţie, dar am certitudinea că atunci când vom prezenta 

raportul, va fi foarte transpartent şi, din punctul nostru de vedere, obiectiv.  

 Cristina Vasiloiu: Am înţeles. Când veţi prezenta raportul?  

 Norica Nicolai: În noiembrie; pe 20 noiembrie este finalul. Deşi colegii noştri de la 

Parlamentul European ne-au rugat să prelungim mandatul, pentru că domniile lor încetează în luna 

ianuarie; vor prezenta un raport în Parlamentul European şi vor să ne dea posibilitatea atunci, ca 

ţară membră a Uniunii Europene, de astă dată, să intervenim pe raportul Parlamentului European. 

Dar va fi o decizie a Parlamentului, nu este a mea.  

 Cristina Vasiloiu: Va fi o decizie a Parlamentului României.  

 Norica Nicolai: A Parlamentului României, sigur. Când vom finaliza şi noi.  

 Cristina Vasiloiu: Am înţeles. Acum nu cred că ar chiar fi cel mai rău să se prezinte în 

acelaşi timp, în funcţie de, mă rog, interesele de conjunctură...  

 Norica Nicolai: Categoric, pentru că nu avem nimic de ascuns şi am fost absolut deschişi la 

informaţii, la comunicare. Autorităţile române au dezminţit în cursul anului trecut această chestiune. 

Cred că nu trebuiau să facă public tot timpul o poziţie cu privire la acest aspect.  

 Cristina Vasiloiu: Da. Haideţi să ne oprim puţin asupra celei de-a doua comisii, care a 

investigat situaţia copiilor instituţionalizaţi. Acum, poate, pentru telespectatori, o să pară 

puţin nelegată de tema noastră ...  

 Norica Nicolai: Ba se leagă foarte bine.  
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 Cristina Vasiloiu: Exact. Se leagă foarte bine.  

 Norica Nicolai: Face parte din "se spune".  

 Cristina Vasiloiu: Exact. Şi din "există indicii, dar nu avem dovezi". Deci, această a 

doua comisie a investigat situaţia copiilor instituţionalizaţi. Este foarte interesant că nu au 

permis accesul jurnaliştilor români. A fost chiar o adevărată luptă, o adevărată aventură ca 

unii dintre colegii noştri din România - jurnalişti - să ajungă să vadă ce se întâmplă în locurile 

în care ar dori să meargă comisia, în schimb, au venit jurnalişti francezi, cărora li s-a permis 

accesul. Doi, nu este un secret pentru nimeni. Sunt date publice - statisticile arată foarte bine 

şi sunt recunoscute la nivel european şi la nivelul ONU, şi la nivelul UNICEF - că situaţia 

copiilor instituţionalizaţi în România s-a îmbunătăţit considerabil.  

 Norica Nicolai: Şi România a înregistrat progrese semnificative din acest punct de 

vedere.  

 Cristina Vasiloiu: Chiar foarte, foarte mari. Atunci nu-mi explic pentru ce toată 

această agitaţie, pentru ce aceste presiuni la adresa autorităţilor române să se reia adopţiile 

internaţionale, să se deplângă soarta copiilor instituţionalizaţi. Pentru ce acest lucru?  

 Norica Nicolai: Nu pot să nu-mi amintesc că 1990 eram încă procuror, la Olteniţa, şi cu 

ocazia unei verificări la un cămin de copii cu handicap sever, la Plătăreşti, am asistat la o 

scenă care pe mine m-a marcat. Era un grup - nu localizez ţara, ca să nu fie interpretat - de 

binefăcători străini care aduceau ajutoare la acel cămin - erau dulciuri, era îmbrăcăminte şi 

alimente, deci cam ce se dădea la momentul acela. Am văzut direct când una din doamnele 

din acel grup aruncă în noroi - pentru că la 1990 căminele de copii aveau o anumită stare - 

bomboane, copiii aceia, care aveau hadicap fizic şi psihic sever, se târau în noroi pentru a 

aduna bomboanele, iar un cameraman filma lucrul acesta. Mie scena aceea nu-mi iese din 

cap. Şi într-o altă formă, mult mai rafinată, se întâmplă şi acum. Toate lucrurile astea sunt 

pentru a decredibiliza România, pentru a crea o vulnerabilitate şi - în opinia mea - şi prima 

situaţie, care trebuie analizată foarte serios, şi aceasta nu au decât o singură ţintă: 

vulnerabilizarea României şi reducerea ei la tăcere în ceea ce priveşte accesul la anumite 

fonduri. Deci, interesul economic sau banul pot fi o explicaţie a unor situaţii de acest tip. Din 

păcate, nimeni nu îndrăzneşte să spună acest lucru, dar aşa stau lucrurile din punctul meu de 

vedere. Da, e o chestiune de siguranţă naţională, dacă vreţi.  

 Cristina Vasiloiu: Exact. Aţi pus punctul pe "i" şi sunteţi în deplin acord cu doi dintre 

telespectatori, care ne-au trimis două mesaje. Un mesaj este "dacă noi avem certitudinea că 

aceste comisii nu fac anumite jocuri", iar al doilea comentariu a fost "dacă nu cumva toată 

această investigaţie conturează, de fapt, un compromis". Iar aici lucrul acesta se potriveşte cu 

afirmaţia unui coleg din presă. Săptămâna trecută, când au venit comisiile, am discutat cu 

acest coleg şi i-am spus: "Domnule, mă surpinde; sunt efectiv şocată; când avem rezultate 

clare, îmbunătăţire clară - nu spun că este raiul pe pământ pentru copiii instituţionalizaţi, dar 

statisticile arată foarte limpede ce se întâmplă -, de ce se scurmă lucrul acesta? De ce acum?". 

La care omul mi-a răspuns foarte clar şi scurt: "Da, trebuie să fie obiect de târg". Şi, atunci, 

mărturisesc că am pornit o cercetare - internetul e foarte bun. Am vrut şi eu să văd cine stă de 

fapt în spatele acestor lucruri şi am ajuns la o persoană - şi sunt curioasă dacă numele vă 

spune ceva -, e vorba de un francez, François de Combret, care a iniţiat acum câţiva ani o 

organizaţie pentru protejarea...  

 Norica Nicolai: SERA...  

 Cristina Vasiloiu: Exact. Există şi SERA România...  

 Norica Nicolai: 1996-2000.  

 Cristina Vasiloiu: Da. Deci, există şi SERA România, există şi SERA Internaţional. 

Dar persoana aceasta - foarte interesant, foarte interesant, ca background - face parte din 

boardul unor companii deosebit de importante şi deosebit de ....  

 Norica Nicolai: Şi prezente în România, bănuiesc.  
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 Cristina Vasiloiu: Şi prezente în România. Face parte din boardul Renault, face parte 

din bordul Buick Telecom, care este deţinătorul Cosmote, care este în România, face parte din 

grupul Daimler-Chrysler, care a cumpărat Autorom în România...  

 Norica Nicolai: Daimler - Chrysler este parte componentă a EADS, care ne face să 

securizarea frontierei...  

 Cristina Vasiloiu: Nu. Aici...  

 Norica Nicolai: A fost iniţial, cred că s-a vândut acum...  

 Cristina Vasiloiu: Este în bordul SAFRAN, care deţine Sagem, care a cumpărat EADS, 

care ne face securizarea frontierelor. Deci, deja sunt nişte nume multinaţionale extrem de 

grele, iar această persoană este zona de intersecţie. Or, această persoană susţine această 

anchetă. Deci, ce să înţeleg din aşa ceva? E paranoia? Scuzaţi-mă că am întrebat?  

 Norica Nicolai: Nu. E o realitate pe care nu vrem să o vedem sau nu vrea să o vadă cine 

ar trebui să o vadă. Serviciile noastre de informaţii puteau să producă foarte rapid un raport 

pe această chestiune şi să-l dea decidenţilor politici...  

 Cristina Vasiloiu: ...informaţii publice...  

 Norica Nicolai:... cu condiţia că aceşti domni să nu le uite în sertar şi să aibă o 

atitudine cu privire la imaginea României. Să ne amintim că 1996-2000 a fost o perioadă care 

a marcat o dezbatere publică nu numai în România, ci şi în Europa, pe chestiunea copiilor 

instituţionalizaţi. Unul dintre cei care erau foarte aproape de reportajele publicate în presa 

franceză la acel moment, din căminele de copii, şi în care totdeauna se găseau unghiuri de 

filmat destul de nefavorabile, era acest domn De Combret. Nimeni nu a vrut să vadă câte 

fonduri europene a accesat această fundaţie pentru protecţia copilului în România. Chiar ar fi 

interesant de făcut o analiză...  

 Cristina Vasiloiu: Da, e vorba de zeci de milioane. M-am uitat şi la asta...  

 Norica Nicolai: ....să vedem câte milioane de dolari a utilizat domnul De Combret în 

România şi care este efectul utilizării fondurilor europene în România de către o fundaţie 

franceză... sunt şi altele. Poate altă dată o să mai discutăm despre chestiunea asta. Eu nu 

ştiam că domnul De Combret este şi un mare magnat, pentru că....  

 Cristina Vasiloiu: E un om de afaceri, până la urmă.  

 Norica Nicolai: ....o poziţie în aceste consilii de administraţie nu este una la o regie 

autonomă de interes local ...  

 Cristina Vasiloiu: Şi nici de formă.  

 Norica Nicolai: ...şi nici de formă. Presupune o responsabilitate.  

 Cristina Vasiloiu: Şi presupune un pachet compensator foarte important.  

 Norica Nicolai: Categoric că pachetul compensator este important. Numai noi românii 

nu pricepem că totdeauna există un pachet compensator care trebuie plătit.  

 Cristina Vasiloiu: Sigur că da. 

 Norica Nicolai: Lucrul acesta probabil că o să-l învăţăm foarte repede când vom fi 

membri cu drepturi - hai să zicem - depline ai Uniunii Europene, dar lucrurile astea însă, din 

păcate, nu se spun public, pentru că, întotdeauna - şi ca decidenţi politici, dar, iertaţi-mă, şi ca 

vector de opinie - căutăm foarte rapid răul şi răul întotdeauna este în noi şi căutăm să oferim 

publicului numai aspectele de natură negativă ...  

 Cristina Vasiloiu: Şi spectaculoasă...  

 Norica Nicolai: Absolut... Noi trăim într-un circ permanent, am sentimentul, în ţara 

asta, dar el s-a acutizat şi probabil că se va temporiza când o să trebuiască să respectăm toţi 

nişte reguli europene. Sper că vom fi capabili să le respectăm. Dar lucrurile trebuie, totuşi, 

gândite cu seriozitate şi cu profunzime, pentru că trebuie să discutăm despre statura acestei 

ţări în Uniunea Europeană.  

 Cristina Vasiloiu: Şi nu este un secret pentru nimeni faptul că România este, totuşi, a 

doua piaţă ca importanţă în Europa Centrală şi de Est. Este un loc în care se fac nişte 
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profituri foarte mari - şi aici cred că ar fi bine să fac o referire la discuţia noastră dinainte de 

intrarea în platou...  

 Norica Nicolai: ...să vedem cât din aceste profituri rămân în România ...  

 Cristina Vasiloiu: Exact, şi cât anume se reinvesteşte, de fapt, în România. Acum este, 

cum se spune, bătaia peştelui. Deci, se mai pot face nişte lucruri până când nu intră chiar dur 

reglementările Uniunii Europene în vigoare.  

 Norica Nicolai: Vreau să vă spun că, după părerea mea, cu toată sinceritatea, în două luni nu 

se mai poate face nimic. Noi ne cunoaştem foarte bine. Octombrie, noiembrie vor fi două luni în 

care se va dezbate bugetul, vor mai fi...  

 Cristina Vasiloiu: Octombrie se termină...  

 Norica Nicolai: Da. Deci, noiembrie şi decembrie. Vor fi ciorovăieli politice, or să spună 

unii una, or să reacţioneze ceilalţi într-un fel... În jur de 10 decembrie lumea se pregăteşte de 

sărbători. N-o să mai avem o accelerare, o îngrăşare de porc în Ajunul Crăciunului european ...Şi la 

1 ianuarie am intrat.  

 Cristina Vasiloiu: Eu zic să ne oprim acum pentru publicitate. Doamnelor şi domnilor, la 

"Euromonitor", invitat special, doamna senator Norica Nicolai, vicepreşedintă a Comisiei de 

apărare a Senatului României. Aşa cum am spus la începutul emisiunii noastre, vă rugăm să 

răspundeţi cu 'da' sau 'nu' la numărul de pe ecran, la întrebarea: "Este România o membră a Uniunii 

Europene, membră confort II". Avem deja primele răspunsuri. Statistica este destul de dură - 79% 

dintre dumneavoastră consideraţi că România este tratată ca membru confort II al Uniunii 

Europene, 21%, că nu; este tratată ca membru cu drepturi egale. Haideţi să vă citesc şi câteva dintre 

comentariile care au venit. Vă reamintesc că puteţi intra în emisiune în direct, puteţi intra în direct 

în dialog cu doamna senator Norica Nicolai. Iată câteva comentarii, doamnă senator. Daţi-mi voie 

să vă citesc, sunt chiar foarte adevărate, aş spune, şi simţite. ''Va trece mult timp până să devenim o 

ţară cu drepturi depline. Toţi oficialii europeni spun că vom fi trataţi ca şi ceilalţi europeni. Sunt 

vorbe. Va trebui să ne câştigăm acest drept. Încă mai avem multe teste de trecut". Alt telespectator 

ne spune: "Vom fi ţară de mâna a doua încă mult timp. Aşa sunt regulile. Noul-venit, mai ales dacă 

e amărât, e ţinut mai la margine, la regim". Alt telespectator ne spune: "Tot ce se întâmplă, 

atitudinea europenilor vechi, ne dau impresia unei ţări confort II". Nu suntem o ţară confort II? Eu 

am călătorit foarte mult Europa. Să fim serioşi, mai avem mult până să ajungem la nivel european. 

Şi un ultim comentariu pentru porţia aceasta: "Suntem o ţară confort II pentru că le dăm voie să ne 

trateze ca atare".  

 Norica Nicolai: Da. Aşa este. Vei fi respectat în maniera în care ştii să te respecţi tu. Or, noi 

avem o foarte mare problemă din acest punct de vedere, ca discurs public şi ca responsabilitate şi 

credibilitate şi mă refer în general la liderii politici, pentru că ei contează. Noi nu am reuşit să 

consolidăm o societate civilă şi o democraţie eficientă, care să respecte şi principiul, şi regula. 

Lucrurile cam aşa stau în România. Am un prim semnal că suntem încă o ţară confort II - semnalul 

de ieri, de la Londra, care pentru mine a fost foarte îngrijorător.  

 Cristina Vasiloiu: Haideţi să le reamintim telespectatorilor. Marea Britanie şi Irlanda...  

 Norica Nicolai: Au impus restricţii temporare la vizele de muncă pentru cetăţenii români.  

 Cristina Vasiloiu: Şi bulgari.  

 Norica Nicolai: Şi bulgari, sigur. Pentru cele două ţări au impus o serie de condiţii cu privire 

la meseriile care sunt acceptabile a fi practicate pe teritoriul lor - agricultură, am înţeles, ceva...  

 Cristina Vasiloiu: Acceptă 20.000 de muncitori necalificaţi, deci, categoria căpşunari.  

 Norica Nicolai: Absolut. Aceeaşi formulă ca şi Spania, pe care noi am atacat-o cu foarte 

mare succes. Dar şi ne bucurăm acum, cu foarte mare uşurinţă, că ne echilibrăm bugetul pe banii 

acestor oameni. Aşa stau lucrurile, dar o să ne întrebăm ce o să mai rămână în ţara asta, dacă şi cei 

calificaţi pleacă oricum, pentru că salariile nu le sunt competitive, iar dacă şi cei necalificaţi pleacă, 

ce o să mai avem în România? Ce tip de economie? Aici e o întrebare la care trebuie să ne 

răspundem... 
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 Cristina Vasiloiu: Şi iar ajungem la siguranţa naţională.  

 Norica Nicolai: Ajungem şi la siguranţa naţională. Deci, după semnalul de ieri de la Londra, 

care a fost dat celor două ţări - şi nu a mai fost dat nici uneia din cele zece care au aderat în 2004 -, 

credeţi-mă, tratamentul este...  

 Cristina Vasiloiu: Discriminatoriu, clar. Da.  

 Norica Nicolai: Oricât am vrea să fim buni români şi să spunem cu mândrie că nu, că 

suntem cetăţeni cu drepturi depline, o asemenea palmă am luat-o şi noi, şi prietenii bulgari. Acum, e 

de discutat - pe merit, pe nemerit, care sunt cauzele - dar asta e realitatea.  

 Cristina Vasiloiu: Dar pe de altă parte, să nu uităm că atât Marea Britanie, cât şi Irlanda au 

dreptul să decidă dacă primesc sau nu şi au avut experienţe extrem de dure şi neplăcute în aceşti doi 

ani, cu valul...  

 Norica Nicolai: Presa românească nu prea a mediatizat o serie de crime odioase comise de 

cetăţeni români pe teritoriul Angliei, o serie de reţele de trafic de droguri şi persoane arestate acolo, 

un comportament de civilizaţie cotidiană discutabil. Lucrurile astea nu au prea fost mediatizate, însă 

au creat un element de îngrijorare în rândul populaţiei lor şi atunci, autorităţile, care sunt şi ele 

votate de cetăţenii ţărilor în care funcţionează, au luat măsuri.  

 Cristina Vasiloiu: Dar poate nu este vorba de aceste exemple negative, ci poate este vorba de 

simpla dorinţă de a-şi păstra locurile de muncă pentru propriii cetăţeni, să protejeze într-un fel - 

poate fi o mişcare sindicală, poate... să nu uităm că sunt şi probleme politice.  

 Norica Nicolai: Şi asta e un aspect, dar acum să nu uităm şi să ne aducem aminte situaţia 

Angliei. Cât au folosit muncitorii indieni, au construit, au consolidat o economie de tip industrial, 

cu sprijinul coloniilor şi mai ales al muncitorilor indieni şi puţină lume ştie că legislaţia în materie 

de protecţie socială nu dădea dreptul la pensie de la statul englez decât dacă aveai minim zece ani 

de muncă pentru aceste categorii de persoane. Şi când ajungeau în al nouălea an, se întorceau 

frumos în colonii, pentru că aveau o problemă cu rezidenţa, cu legalitatea rezidenţei. Deci, lucrurile 

sunt destul de discutabile. 

 Cristina Vasiloiu: Fiecare ţară ţine cont de interesele economice proprii. Pe de altă parte, să 

nu uităm că se aşteptau, potrivit rapoartelor iniţiale, din 2004, se aşteptau să vină 15.000-20.000 de 

imigranţi să lucreze şi au venit 400.000, din cele opt ţări foste comuniste. La asta mă refer, nu mă 

refer la...  

 Norica Nicolai: Imigraţia se va accentua în perioada următoare. Asta este percepţia mea.  

 Cristina Vasiloiu: Să nu uităm că, totuşi, aceste valuri de imigranţi au contribuit la creşterea 

PIB al ţării receptoare şi au contribuit şi la bunăstarea economică a ţării donoare, ca să o numim aşa.  

 Norica Nicolai: Categoric, pentru că foarte mulţi bani s-au repatriat în România.  

 Cristina Vasiloiu: Sigur că da, şi nu e vorba numai de România. În general, hai să ne uităm 

la, poftim, economia SUA. SUA, marele campion al lumii - da? - în privinţa...  

 Norica Nicolai: Performanţe economice.  

 Cristina Vasiloiu: Nu numai performanţa economică, dezvoltarea, în general. Totuşi, SUA 

aşa au apărut - au fost valuri succesive de imigranţi care s-au stabilit acolo. Australia, Noua 

Zeelandă...  

 Norica Nicolai: Imigraţia consolida naţiunea.  

 Cristina Vasiloiu: Absolut. Deci, sunt lucruri...  

 Norica Nicolai: Nu mai suntem în faza aia, totuşi. Avem state naţionale consolidate deplin 

Europa. Cred că Europa are o specificitate din acest punct de vedere.  

 Cristina Vasiloiu: Avem un telefon în direct, domnul Ionuţ Badea, din Bucureşti. Bună 

seara, domnule Badea.  

 Ionuţ Badea: Sărut mâna, stimate doamne. Da, am urmărit cu mult interes emisiunea 

dumneavoastră şi m-a mirat, mă rog, cum că am fi consideraţi sau trataţi ca o ţară de confort II. Se 

poate că e adevărat, datorită nouă, nu datorită altora. Probabil că nu suntem destul de persuasivi, de 

convingători, în primul rând pentru noi înşine şi în al doilea rând, pentru europeni. E adevărat că au 
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dreptate, sunt atâtea cazuri - şi au fost, şi în continuare, probabil vor fi, din păcate, când români, şi 

nu numai români, ne fac de râs pe noi, ca români, în afară. E adevărat. Dacă mergem în Franţa sau 

în alte părţi, vedem: 'Dragi români, nu mai furaţi'. Am fost indignat să văd lucrul ăsta. Din păcate. 

Problema e în felul următor - că politica externă nu lucrează atât de bine încât, mă rog, să reprezinte 

interesul de om, interesul de cetăţean al românului. Înţelegeţi?  

 Cristina Vasiloiu: Domnule Badea, dacă dumneavoastră aţi fi în clipa aceasta în locul 

primului ministru sau în locul ministrului de externe, dumneavoastră pe ce anume aţi pune accent cu 

prioritate? Apropo de mesajul pe care l-aţi transmite ţărilor din Occident, Uniunii Europene, SUA, 

cum vreţi dumneavoastră?  

 Ionuţ Badea: Lăsaţi-ne să ne pedepsim hoţii, puturoşii, mă rog, să le dăm o lecţie. Dar atâta 

timp cât noi suntem preocupaţi de alte chestiuni şi atâta timp cât noi suntem concentraţi nu asupra 

noastră, ci asupra unor interese, mă rog, de altă natură, care ne face să credem că suntem domni sau 

suntem dumnezei, nu mai suntem cu memoria limpede, nu mai avem cum să înţelegem şi alte 

lucruri, care sunt reale şi care de fapt ne costă, dacă nu le tratăm acum. Înţelegeţi?  

 Cristina Vasiloiu: Mulţumim, domnule Badea, pentru comentariul dumneavoastră. Foarte 

mare dreptate are telespectatorul nostru. Şi ajungem la comentariul pe care l-au făcut parlamentarii 

europeni săptămâna trecută, spunând: mai multă verticalitate, mai multă fermitate în susţinerea 

punctului de vedere, pentru că până la urmă, începând din ianuarie 2007, avem o voce egală cu a 

celorlalţi.  

 Norica Nicolai: Chestiunea este să susţii această voce egală.  

 Cristina Vasiloiu: Şi cu argumente clare, nu cu indicii.  

 Norica Nicolai: Şi cu argumente clare, nu cu indicii, categoric. Deci nu cu indicii de 

inteligenţă, ci cu forţa, profesionalismul şi cu viziune, dacă vreţi, că tot vorbim despre abordări 

europene, dar nu ne-am pus nici o clipă întrebarea: ce va fi România în Uniunea Europeană, care e 

brandul românesc?  

 Cristina Vasiloiu: Corect.  

 Norica Nicolai: Ce vindem acolo? Cum ne vom face respectaţi? Nu ne putem face respectaţi 

prin toate. Că avem foarte minusuri, dar avem şi foarte multe plusuri. Cum gândim reacţia...  

 Cristina Vasiloiu: O strategie clară...  

 Norica Nicolai: ...o strategie de acest tip? Asta vreau să văd de la decidenţii politici. Şi de la 

societatea civilă.  

 Cristina Vasiloiu: Şi credeţi că vom vedea curând?  

 Norica Nicolai: Eu sper să vedem. Deci, noi, în zilele următoare, vom prezenta, ca partid, o 

viziune politică despre România post-aderare. Este, din punctul meu de vedere, doar o viziune 

politică. 

 Cristina Vasiloiu: Deci, vă referiţi la PNL?  

 Norica Nicolai: ...Naţional Liberal. Dar el va avea avantajul că, va deschide 

dezbaterea, pentru că noi nu am vorbit până acum cum economia românească va intra în 

competiţie cu cele patru societăţi pe care domnul de la SERA, domnul De Combret, le 

gestionează. Pe mine mă interesează care sunt companiile româneşti capabile să fie 

semnificative şi importante pe alte pieţe. Am 6-7 domenii în România în care firmele mele pot 

fi multinaţionale? Pot intra în competiţie cu alte...?  

 Cristina Vasiloiu: Dar măcar să ne alegem un domeniu.  

 Norica Nicolai: Eu cred că putem, nu?  

 Cristina Vasiloiu: Măcar un domeniu. Nu, ziceam aşa, haideţi, spunem sistematic că, poftim, 

România este o ţară frumoasă. E adevărat, avem şi munţi, avem şi mări, avem Deltă. Câte delte 

există?  

 Norica Nicolai: Tot sistematic spunem că păcat că e locuită.  

 Cristina Vasiloiu: E adevărat.  

 Norica Nicolai: Asta e gluma...  
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 Cristina Vasiloiu: Câte delte există în Europa?  

 Norica Nicolai: Una.  

 Cristina Vasiloiu: Da? Bun. Şi este a noastră.  

 Norica Nicolai: Şi cum o vinzi? Creându-i o problemă, pe gripa aviară, anul trecut?  

 Cristina Vasiloiu: Şi nu numai. Şi umplând-o de gunoie şi de plastice şi de toate...  

 Norica Nicolai: Şi ne ducem şi facem campanii că adunăm sticle. Nu le putem aduna şi în 

linişte?  

 Cristina Vasiloiu: Dacă stabilim ca strategie a ţării că România e vândută ca ţară turistică, 

păi hai, atunci, toate industriile, tot ceea ce se face, să fie învârtit în jurul acestei ţinte. E vorba de 

turism. Putem stabili... Nu e vorba de turism, e vorba de agricultură. Cultivăm napi pătaţi, de 

exemplu. Atunci, totul se învârte...  

 Norica Nicolai: Nu, aţi vorbit despre turism. Păi, nu e posibil ca de 4 luni să am o agenţie 

care se ocupă de turism - şi pe care noi îl considerăm acum un brand, da? Vând România - 

civilizată, necivilizată; din punctul meu de vedere, poţi vinde foarte bine şi lipsa de civilizaţie.  

 Cristina Vasiloiu: Absolut, e pitoresc.  

 Norica Nicolai: E pitoresc, oamenii s-au săturat de sticlă, s-au săturat de falsuri, vor ceva 

natural. Şi în ţara asta, slavă domnului, găsesc şi noroi - şi noroiul are farmecul lui - şi pădurea care 

e netăiată.  

 Cristina Vasiloiu: Şi să mănânce din castroane de lemn, cu lingură de lemn.  

 Norica Nicolai: Şi să mănânce cu lingură de lemn. Deci, toate lucrurile astea pot fi atractive 

pentru oricine, la un moment dat. Dar noi stăm de câteva luni fără secretar de stat la turism, că ne 

certăm politic.  

 Cristina Vasiloiu: Cine să fie, din ce partid.  

 Norica Nicolai: Unii spun că e al lor, alţii spun: "Ne pare rău, dar nu-l vrem, că eu sunt 

ministru şi eu trebuie să-l vreau pe al meu".  

 Cristina Vasiloiu: Şi iar ajungem la vorba domnului Badea.  

 Norica Nicolai: Păi, ajungem la vorba domnului Badea, pentru că suntem de o precaritate şi 

de o meschinărie ca lideri care este absolut vizibilă. Şi, din păcate, clasa politică românească n-a 

prea făcut excepţie în aceşti 16 ani de la viziuni minimaliste, care ţin de invidii şi de scaune.  

 Cristina Vasiloiu: Dar ce se poate face? Că până la urmă este vorba de, hai să spunem, o 

cultură a politicului, nu de această improvizaţi permanentă. Ce putem face?  

 Norica Nicolai: Trebuie să lansăm un proiect de credibilizare a instituţiilor, pentru că de 

câtăva vreme încoace am făcut tot ce se putea face posibil să le decredibilizăm. Parlamentul este 

primul. În momentul în care îţi decredibilizezi puterea legiuitoare, pălmuieşti şi legea, pentru că, 

vrei nu vrei, legea este emanată de la această putere legiuitoare la care tu i-ai dat votul.  

 Cristina Vasiloiu: Corect.  

 Norica Nicolai: Şi în aceste condiţii, când nu se doreşte să se vadă şi ce se face pozitiv şi un 

tip de atitudine, pentru că sunt în Parlament oameni care au ce spune - nu sunt numai 

comportamente precare, labile, speculabile, sunt oameni care au o ţinută intelectuală remarcabilă 

pentru această ţară - sunt aruncaţi în derizoriu, pentru că nu fac rating, nu spun prostii, nu atacă, nu 

înjură, nu se porcăiesc.  

 Cristina Vasiloiu: Nu sunt cu poalele în cap.  

 Norica Nicolai: N-au poalele în cap. La noi sportul ăsta, al ridicatului poalelor în cap, este 

unul care - să mă ierte Dumnezeu - face carieră de foartă multă vreme în istoria noastră. Apoi, avem 

o chestiune care ţine de Guvern, de Preşedinţie, dacă vreţi, deci de structurile de putere ale unei 

naţiuni. Nu mai vorbesc despre justiţie, pentru că am realizat paradoxul de a mângâia cercul justiţiei 

şi de al face vicios, să nu funcţioneze. Ei, toate lucrurile astea trebuie cumva lămurite. Când 

discutăm, şi oameni politici, dar şi vectori de opinie, că e mai importantă regula sau dacă vrem, 

putem să schimbăm regula de câte ori ne convine nouă sau nu ne convine nouă, fie politicieni, fie 

societate civilă, şi că n-are nici un fel de semnificaţie procedura, atunci avem o problemă, de 
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manieră intelectuală. Şi tot timpul spun că, de fapt, cel mai mare pericol la adresa securităţii unei 

naţiuni este lipsa de inteligenţă. Asta spunea Ben Gurion. Şi n-aş vrea să cred că avem o problemă 

majoră.  

 Cristina Vasiloiu: Doamnă senator, mai avem mai puţin de două minute şi aş vrea să aduc în 

discuţie subiectele care au fost pe agenda de lucru a guvernului în această după-amiază.  

 Norica Nicolai: Celebrele legi ale securităţii.  

 Cristina Vasiloiu: Exact. Deci, a fost un proiect de lege privind securitatea naţională, a fost 

un proiect de lege privind activitatea de informaţii, contrainformaţii şi protecţie, statutul profesional 

şi de carieră al ofiţerilor de informaţii.  

 Norica Nicolai: Statutul... SRI, SIE...  

 Cristina Vasiloiu: Există afirmaţia că Parlamentul nu-şi face treaba, lasă până în ultima clipă 

legi care trebuiau să fie votate, discutate, analizate şi, într-adevăr, promulgate până în decembrie. Pe 

de altă parte, legi extrem de importante de genul acesta de-abia acum sunt în agenda de lucru a 

Guvernului. Ce se întâmplă, ce să înţelegem?  

 Norica Nicolai: Astăzi s-au trimis spre Parlament. Să înţelegem exact ce se întâmplă în 

realitatea politică românească - de 3 sau 4 luni, aceste legi stau, din diverse motive. Din orgolii de 

miniştri care vor să-şi vadă textele şi care cred că monopolizează adevărul într-o lege, dar, mă rog, 

acum vin. Să nu-şi imagineze cineva că acest parlament, oricât ar fi înjurat de unul şi altul pe toate 

televiziunile, se va juca ca ridicător de mâini. Securitatea naţională este o chestiune mult prea 

serioasă, pe care Parlamentul o va trata fără nici un fel de imixtiune şi de orgoliu. Inclusiv acest 

guvern, care este al meu, poate va avea surprize, cu o viziune care trebuie să aparţină tuturor 

grupărilor politice, pentru că nu numai un partid are monopolul securităţii în această ţară. Dacă 

gândim decent şi n-avem partizanatul ăla de Partid Comunist Român, toţi trebuie să adjudecăm o 

serie de principii pe care le vom respecta de acum încolo şi care sunt nenegociabile: cele care ţin de 

siguranţa naţională. Deci, probabil, nu în decembrie, dar probabil în sesiunea ianuarie - pentru că eu 

cred că e necesară o dezbatere foarte serioasă - şi inclusiv o sesiune extraordinară în ianuarie. Dar 

vor fi legi bune. Nu ştiu... 

 Cristina Vasiloiu: Doamnă senator, vă promit că vom rediscuta acest subiect. Daţi-mi voie 

să le spun telespectatorilor votul la întrebarea pe care am pus-o noi. 64% dintre dumneavoastră, 

stimaţi telespectatori, consideraţi că, da, România este tratată ca membru confort II al Uniunii 

Europene, 36% sunteţi optimişti, consideraţi că nu este tratată ca membru confort II. Daţi-mi voie să 

vă mulţumesc pentru participarea la emisiune.  

 Norica Nicolai: Şi eu vă mulţumesc.  

 Cristina Vasiloiu: Stimaţi telespectatori, cu bine. 


